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Kubai államférfiak 
látogatása 

Orvosegyetemünkön 

Orvosegyetemünk kubai vendégei. Elől: Josc Miyar Bar-
rnecos, az egészségügyi miniszter első helyettese és 
dr. Tóth Károly rektor. Mögöttük: Isidro Rodriguez Fer-

ndez miniszterhelyettes és dr. Szontágh Ferenc orvos-
kari dékán. 

Kétnapos Csongrád me-
gyei látogatása során José 
Miyar Barruecos, a kubai 
egészségügyi miniszter első 
helyettese, valamint Izidro 
Rodriguez Fernandez mi-
niszterhelyettes, az őket ki-
sérő Sándor Lászlóval, a 
Nemzetközi Kapcsolatok 
öná l ló Osztályának helyet-
tes vezetőjével először a 
Szegedi Orvostudományi 
Egyetemet kereste fel, 
amelynek rektori hivatalá-
ban az intézmény állami 
vezetőinek jelenlétében 
dr. Tóth Károly rektor üd-
vözölte a veñdégeket, és 
felelevenítette szép kubai 
emlékeit. 

Az első kérdéseket dr. 
Szontágh Ferenc egyetemi 
tanár tette fel, aki a szülési 
arányszámról, a családter-
vezésről érdeklődött, majd 
dr. Kedvéssy György pro-
fesszor tett fel egy „szak-
mai" kérdést a magyar ká-
véró' 
' —' jiz a legjobb kávé, 

amit Európában inni lehet, 
és különösen azért ízlik, 
mert ilyen baráti társaság-
ban meginni egy kávét: 
ennek nagy értéke van — 
mondta mosolyogva a ku-
bai egészségügyi miniszter 
első helyettese, aki szívesen 
beszélt arról is, hogy mi 
hozta őket Magyarországra 

Ütünk legfontosabb 
. célja, hogy megismerked-
jünk a magyar egészségügy 
szervezésével, különösen a 

. vidéket illetően. Nálunk 
számos magyar szakember 
dolgozik. köztük magyar 
egészségügyi dolgozók, és 
fa'.ő indikációjuk is hozzá, 

' j á r u l t útraindulásunkhoz. 
Öoeciálisan Magyarország 

tényleg hasonlít nagyság és 
népesség szempontjából 
Kubához, de tervezzük a 
szomszédos szocialista or-
szágok egészségügyi háló-
zatának megismerését is. 
hogy következtetéseket tud-
junk levonni. 

Ezután dr . Nóvák István 
professzor kérésére hosszan 
beszélt a kubai gyógysze-
részképzés fejlődéséről, 
mely csak a forradalom 
után indulhatott meg. Ad-
dig a gyógyszerészi munka 
kereskedői tevékenységben 
merül t ki: az USA-ból, 
mely nagyon közel van, 
órák alatt meghozathatta a 
gyógyszert az üzlettel ren-
delkező árus, aki emellett 
élelmiszer és más cikkek 
eladásával is foglalkozott. 
A forradalom óta kél egye-
temet hoztak létre, először 
a fővárosban, majd két év-
vel ezelőtt Santiagóban, a 
gyógyszerészképzés felada-
tainak megoldására. 

— Egyetemista i f júságunk 
rendkívül lelkes és akt ív — 
mondotta el ezután kérdé-
sünkre José Miyar Barrue-
cos — politikai és tanulmá-
nyi téren egyaránt . Nem-
csak a forradalomban vet-
tek részt, hanem jelenleg is 
áldozatos munkával segíte-
nek a népgazdaságban. 

A vendégek ezután a 
rektor tájékoztatása a lap-
ján megismerkedtek a Sze-
gedi Orvostudományi Egye-
tem történetével, szervezeti 
felépítésével. Az eszmecse-
re tovább folyt a fogadást 
követő ebéden, majd rövid 
városnézés után a vendégek 
a Csongrád megyei Tanács 
egészségügyi osztályára lá-
togattak. 
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Négyszáz éves jubileum 
Számvetés 

A szobrok költészete 
Főiskolások baráti 

találkozója 
Keresztrejtvény 

Együttműködési szerződés 
a novi-sadi egyetem és 

tudományegyetemünk között 
Odessza és Greifswald 

után ismét jelentősen bő-
vültek a József Att i la Tu-
dományegyetem külföldi 
testvérintézményekkel léte-
sített kapcsolatai. Dr. Szabó 
Zoltán akadémikus, a JATE 
rektora vezetésével nemrég 
tér t haza az a Jugoszláviá-
ban já r t küldöttség, amely-
nek tagjai dr. Márta Ferenc 
docens, az egyetemi pár t -
bizottság t i tkára és dr. 
Kemenes Béla tanszékveze-
tő docens, az Állam- és 
Jogtudományi Kar dékán-
ja voltak. Ehhez az emléke-
zetes látogatáshoz fűződik 
együttműködési szerződés, 
egy ú j egyetemek közti / 
amelynek keretében szoros 
barátság alakul ki a József 
Attila Tudományegyetem és 
a Novi-Sadi Tudomány-
egyetem között. 

A magyar-jugoszláv kul-
turá l is együttműködési 
megállapodás keretében lét-
re jö t t szerződés, amit dr. 
Szabó Zoltán, illetve Tosa 
TiSma, a két egyetem 
rektorai ír tak alá, elősegí-
teni szándékozik az okta-
tók. a tudományos és igaz-
gatási dolgozók, valamint a 
hallgatók kölcsönös talál-
kozásait és együttműködé-
sét. E célból megállapodás 
született a felsőoktatási 
normatív anyagok, tan ter -
vek, munkatervek, tudomá-
nyos m u n k á k kölcsönös 
cseréjére, az oktatásügy 
helyzetével, változásaival, a _ 
felnőttoktatás módszereivel, i 
a t anár - és szakemberkép-
zés tapasztalataival foglal-
kozó munkák kicserélésére. 

Az együttműködési szer-
ződést élettel fogják meg-
tölteni azok a személyes 
kapcsolatok, amelyek a ka-
rok tanszékvezetői, okta-
tói és tudományos dolgozói 
között levelezés ú t j á n ala-
kulnak m a j d ki, hogy köz-
vetlenül megismerjék egy-
más munká já t , illetve ki-
cserélhessék tudományos 
munká jukka l és a szocialis-
ta szakemberképzéssel kap-
csolatos tapasztalataikat . 

Az országaink közötti 
együttműködési megállapo-
dás kereteinek megfelelően 
kerülhet sor az oktatók, 
tudományos dolgozók és 
könyvtári szakemberek cse-
réjére, az egyetemek által 
rendezett tudományos ülés-
szakokon való kölcsönös 
részvételre, a professzorok 
és a f igyelemre méltó, tu-
dományos eredményt elért 
f iatal oktatók tudományos 
előadásaira. A két egyetem 
vezetői megállapodtak ab-
ban is, hogy törekedni 
fognak a KISZ és a ju-
goszláv if júsági szervezet 

kapcsolatainak kialakításá-
ra, a szervezetek közti 
együttműködés kezdemé-
nyezésére. 

A most született megál-
lapodások hivatalos for-
m á b a n is megszilárdít ják 
azokat a kapcsolatokat, 
amelyek a JATE és a No-
vi-Sadi Tudományegyetem 
között kialakul tak, s ame-
lyeknek ápolása és tovább-
fejlesztése mindkét fél szá-
mára hasznosnak látszik. 
Egy ú j barátság kia lakulá-
sának lehetünk tanúi, 
amely a régiek mellett még 
teljesebbé teszi a József 
Attila Tudományegyetem 
életét. 

KISZ-Küldötlség 
Odesszában 

Május 25—31 között a 
KISZ tudományegyetemi 
végrehaj tó bizottságának 
négytagú küldöttsége az 
Odesszai Mecsnyikov 
Egyetemen barát i látoga-
tást tett, amelynek célja a 
két egyetem kapcsolatainak 
az i f júsági szervezetekre 
való kiterjesztése volt. A 
delegációt Szögi Béla a 
KISZ Csongrád megyei Bi-
zottságának t i tkára vezette, 
tagjai Várkonyi Zoltán és 
dr. Vörös László t i tkárhe-
lyettesek, illetve Ferincz 
István, az Orosz tanszék 
gyakornoka voltak. 

A bratislavai Kommenski Egyetem Gyógyszerész fa-
kultásáról a Farmakognóziai Intézet tanszékvezető do-
cense dr. Karel Rada, dr . Vaclav Suchy ad junk tus es 
Sebők Károly bratislavai gyógyszerész kíséreteben nem-
régiben Szegedre látogatott és egy hétig tanulmányozta 
Nóvák István professzor Farmakognóziai Intézetének 
oktató-kutató munká já t . 

— A magyar—csehszlovák kultúregyezmény ér te lmé-
ben kötöttünk szerződést 1963-ban a Komensky Egyetem 

Gyógyszerésztudományi Karával , hogy ezzel is erősítsük a 
népeink közti barátságot, jobban megismer jük egymást 
és kicseréljük az oktató-nevelő valamint a ku ta tómunka 
területén szerzett tapasztalata inkat — mondja dr . Nóvák 
István egyetemi t aná r a Kar dékánja , amikor a csehszlo-
vák küldöttség látogatása után fölkerestük kérdésünk-
kel. A szerződésben lefektetett elvek és célkitűzések nagy-
része megvalósult má r azóta. Eddig kilenc oktatónk já r t 
kinn a Komensky egyetemen, tanulmányozta a tudomá-
nyos munká jáva l kapcsolatos intézeteket, berendezéseket, 
mi pedig a testvérkar tíz okta tójá t fogadtuk. A barát-
sági szerződés ki ter jed a különböző dokumentumanyagok 
és mintaanyagok cseréjére, valamint a Tudományos Diák-
köri Konferenciákon való részvételre. 

Széleskörű külföldi kapcsolatok 
A Bratis lavában nemrégiben megrendezet t diákköri 

konferencián Bálint Klára és Pelle Pá l hallgatóink sa-
já t kísérleteikről előadást tar tot tak. 

— Más rokonintézményekkel is kapcsolatban áll a 
kar? 

— Hogy milyen széleskörű kapcsolataink vannak, arra 
mi sem jellemzőbb, mint hogy idén hányan keresték 
illetve keresik fel intézeteinket. I t t já r t Ciulei professzor 
Bukarestből, a napokban érkezett dr. Sunma lengyel ku-
tató, júl iusban dr. Elsa V.hllmann a Müncheni Gyógy-
szerészeti intézet professzornőjét lá t juk vendégül, ma jd 
dr. Ezzeldin Mohamed Abdel-Kadert Kairóból. Intézmé-
nyünket különböző ál lamok számos kuta tó ja kereste, il-
letve keresi fel részben személyes, részben a tudományos 
irodalmon keresztül kialakult kapcsolatok révén. 

— A Gyógyszerhatástani Intézet kutatásai jelenleg a 
gyógyszeres felszívódás törvényszerűségeinek elméleti ét 
experimentál is vizsgálatára, a bioflavonoidok pharmaco-
lógiájának kutatására , a belső szervek capilláris resis-
tent iá jának pharmacológiai befolyásolására i rányulnak 
elsősorban dr. Dirner Zoltán tanszékvezető egyetemi ta -
nár vezetésével. A Gyógyszerészi Vegytani Intézet, mely-
nek tanszékvezetője dr. Vinkler Elemér egyetemi tanár , 
a preparat ív és anali t ikai szerves gyógyszerészi kémia 
képezi jelenlegi kutatási irányát. Dr. Kedvessy György 
egyetemi t anár intézete a Gyógyszertechnológiai Intéaet 
jelentős számú kutatási témája közül kiemelhető a gyógy-
szerkészítmények előállításával kapcsolatos fizikai és fi-
zikai-kémiai kérdések programja, valamint a gyógyszer-
készítmények stabil i tására irányuló vizsgálat. A vezeté-
sem ala t t álló Gyógynövény- és Drogismereti Intézet je-
lenleg a népi gyógyászatban használatos biológiailag ak-
tív vegyületeket tar ta lmazó növények hatóanyagainak 
izolálásával és vizsgálatával foglalkozik. 

A hallgatók helysetéről 
— Milyen a hallgatók helyzete? 
— A 374 hallgató közül 221 lakik kollégiumbeli, de 

ez az a rány az ú j kollégiumok létesítésével még kedve-
zőbb lesz a következő években. Karunkon ötvennyolcan 
kapnak társadalmi tanulmányi ösztöndíjat, Kiss Elza, 
Hódi Klára, Caló Mária. Makay Zsuzsanna. Tóth Klára, 
E n d r e f f y Emőke. Zádeczky Sándor és Pelle Márta pe-
dig a Népköztársasági ösztöndíjat érdemelte ki. Altalá-
lában kismértékű ná lunk a lemorzsolódás, s az ismét-
lések oka is többnyire a betegség. Fegyelmi ügyek r i t -
kán fordulnak elő, és ez is bizonyítja, hogy a tanulók 
viselkedése és tanulmányi fegyelme jónak mondható. Az 
idei első félév át lageredménye például S.57 volt. A ha r -
madik és negyedik évfolyam érte el az átlag fölötti 
eredményeket , de ez természetes is. hiszen az első két 
évben a legfontosabb a beilleszkedés, az ú j körülmények 
megszokása. 

Oktatás, neveién és tudományos munka, 
összhangja 

— Nemcsak a magam véleményét, hanem mmdartr-
nyiunkét tolmácsolom, ha elmondom, hogy k a r u n k ok-
tatóinak ál láspontja az. hogy munkánkban egyenlő é r -
tékkel szerepel áz oktatás, nevelés és kutatás, hiszen 
csak akkor t ud juk korszerűen végezni az ú j gyógyszerész-
generáció oktatását , ha a ku ta tás területén is t isztába« 
vagyunk az új ja l , fejlődő korunk eredményeivel. 

Prof. dr. Tadeusz Sulma gdanszki botanikus a Gyógyszerésztudományi Kar len 
gysl vendége ismerkedik dr. Nóvák István professzor, kari dékán intézetének életé-
vel, az ott folyó tudományos munkával. A képen: dr. Nóvák István, át. Smndreé 

Kálmán tanarsegéd és dr. Tadens* Snlma. 


